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کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس جمهور با حضور در صحن 
علنی مجلس برای تقدیم لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
طی سخنانی اظهار کرد: لایحه بودجه بخش 
اولش که مربوط به شرکت هاست اول آبان تقدیم 
مجلس شد و آنچه از مسائل مربوط به شرکت ها 
بود که قانونگذار وقت بیشتری برای بررسی 
داشته باشد، این بخش در زمان مقرر به مجلس 
ارسال شد. سیدابراهیم رئیسی گفت:  پنج دی 
ماه هم لایحه بودجه تقدیم مجلس شد. دوبخشی  
شدن بودجه منجر به این شد که بخش تبصره 
و احکام قبلًا ارسال شود و با دومرحله ای شدن 
تصویب و تدوین بودجه طبیعتاً بخش مربوط 
به جداول را امروز به مجلس تقدیم می کنیم. 
وی یادآور شد: تمام تلاش این بود که لایحه 
بودجه با سیاست های ابلاغی رهبری برای 
برنامه هفتم توسعه تطابق داشته باشد. چون 
در دولت از تیرماه تدوین لایحه بودجه شروع 
شد در میانه تدوین لایحه سیاست ها ابلاغ شد 
و البته هر جای تدوین بودجه که باشد باید از 
سیاست های ابلاغی رهبری تاثیر بگیریم که 
این اتفاق هم رخ داد. رئیس جمهور ادامه داد: 
ان شاءا... بزودی برنامه هفتم توسعه هم تقدیم 
مجلس می شود. نسبت به برنامه هفتم هم دولت 
و هم مجلس این نکته را مورد توجه قرار می دهد 
که چه بخش هایی از برنامه های قبلی اجرا شده و 
اگر نشده، چرا این اتفاق افتاده است؟ وی تاکید 
کرد: ما بنای مان این است که برنامه تقدیمی 
به مجلس همراه با اجرا باشد نه این که مانند 
برنامه های قبلی تحقق ۳۰درصدی پیدا کند. 
وی با اشاره به گزارشی از سالجاری اظهار کرد: 
تلاش این بود که ما در سالجاری کسری بودجه 
نداشته باشیم . هرچند ممکن است گله مند 
باشند اما پیگیری شد که تا جایی که ممکن است 
ما درگیر کسری بودجه نشویم. در امر تورم هم 
همه ما نسبت به آن نگرانیم و در شرایط فعلی 
شاهد ۱۹ واحد درصد کاهش تورم هستیم و 
البته باید با تصمیمات به سمت کاهش بیشتر 
تورم برویم. رئیسی یادآور شد: 8.۹درصد نرخ 
بیکاری ما است و این نشان دهنده تلاش دولت 
برای کاهش بیکاری و افزایش اشتغال است. ما 
در وعده به مردم در زمینه سالی یک میلیون 
اشتغال به گواهی آمارها نزدیک به وعده عمل 
کرده ایم. وی افزود: در سالجاری ما امر یازده ساله 

رتبه بندی معلمان را اجرایی کردیم و مساله 
پاداش بازنشستگان لشکری و کشوری ۳8 
همت)هزار میلیارد تومان( پرداخت شد و اوراق 
مالی دولت متوسط ماهیانه ۱۵ همت پرداخت 
می شود. این فاکتورها را ما خرج نکردیم بلکه 
قبلًا خرج شده و ما داریم پرداخت می کنیم تا 
اعتماد به دولت حفظ شود و در هر شرایطی آن 
را پرداخت کردیم. رئیس جمهور با اشاره به انجام 
امور عقب مانده در زمینه اجرایی در کشور تاکید 
کرد: فرار مالیاتی و شناسایی مودیان جدید 
مالیاتی تا حدودی انجام شده و ۶۶ درصد افزایش 
اخذ مالیات از کسانی که فرار مالیاتی داشتند 
صورت گرفته و تلاش کردیم از تنخواه گردان 
بانک مرکزی و استقراض از این نهاد استفاده 
نکنیم. رئیسی ادامه داد: تلاش دولت این است با 
انضباط مالی هم کنترل درآمدها و هزینه ها را به 
درستی صورت بندی کند و نظارت بر نظام بانکی 
هم در همین راستاست. وی با بیان این که »رشد 
باثبات اقتصادی، عدالت خواهی و کارآمدسازی 
نظام حکمرانی سه رویکرد بودجه ۴۰۲ است«، 
اظهار کرد: در بودجه تقدیمی تقویت تولید و 
اشتغال، پیش بینی ۵۴۰ همت سرمایه گذاری 
شرکت های دولتی در اقتصاد کشور و ۳۲۷ 
همت بودجه عمرانی دولت و پیش بینی ایجاد 

صندوق توسعه و پیشرفت در تمامی استان ها 
وجود دارد. رئیس جمهور با تاکید بر این که 
»افزایش متوسط میانگین رشد ۲۰درصدی 
حقوق کارمندان و بازنشستگان در بودجه ۴۰۲ 
در نظر گرفته شده است«، گفت: در حوزه حمل 
و نقل تامین اعتبارات لازم، تامین ناوگان و 
تجهیزات قطار شهری و ناوگان ریلی و در حوزه 
سلامت پیش بینی ۶۹ همت برای یارانه دارو و 
نیز انجام پروژه پزشک خانواده و نظام ارجاع و 
در نهایت پیش بینی ۱۰ همت برای پوشش بیمه 
تکمیلی ایثارگران انقلاب اسلامی را داریم. وی 
تصریح کرد: همه امور قرار است به صورت شفاف 
پیش رود تا به صحت امور و پیشرفت کارها کمک 
کند. همچنین در بودجه ۴۰۲ از هزینه های 
جلوگیری  هم  اولویت  فاقد  و  غیرضروری 
شده است. همچنین پیش بینی پذیری وضعیت 
اقتصادی برای فعالان اقتصادی را نیز در بودجه 
سال آینده به شدت مورد توجه قرار داده ایم. 
رئیسی با اشاره به جایگاه ارتقاء معیشت مردم در 
لایحه بودجه ۱۴۰۲، اظهار کرد: پیش بینی منابع 
مورد نیاز برای تحقق ۱۰۰ درصدی حق اولاد و 
۵۰ درصدی حق عائله مندی قانون حمایت از 
خانواده، تامین یارانه برای پرداخت یارانه نقدی، 
نان و دارو و تجهیزات پزشکی نیز در لایحه بودجه 
در نظر گرفته شده است. وی یادآور شد: تمام 
منابع عمومی دولت در بودجه ۱۴۰۲ نسبت به 
قانون بودجه سالجاری با در نظر گرفتن افزایش 
حقوق کارکنان و بازنشستگان در نیمه سال 
۱۴۰۱ و انتقال بخشی از مصارف و منابع تبصره 
۱۴ به بودجه عمومی، به هزار و ۹8۴ هزار میلیارد 
تومان رسیده است. رئیسی تصریح کرد:  مجلس 
برای بررسی بودجه وقت زیادی خواهد گذاشت 
که از دقت و دلسوزی و دغدغه نمایندگان تقدیر 
می کنم. آن چه از این بررسی حاصل می شود باید 
به عدالت، آرامش مردم، حل مشکلات و بهبود 
وضعیت جامعه منجر شود. رئیس جمهور تاکید 
کرد: با همه فتنه گری ها و توطئه چینی ها و جنگ 
ترکیبی دشمن که هم در جنگ روانی، رسانه ای 
و هم در جنگ سیاسی و هم در جنگ اقتصادی 
علیه جمهوری اسلامی قرار گرفت اما امروز ملت 
بزرگ ایران سربلند است که دشمن را ناکام 
گذاشته و با رهنمودهای رهبری، دشمن را مثل 

دفعات گذشته مفتضح کرده  است. 

یــادداشـــت
پلن بی، برجام دیگر است؟

 تهران و واشنگتن به صورت علنی برجام و توافق هسته ای 
را کنار نگذاشته اند. هرچند برخی اخبار در ارتباط با اینکه 
دیگر خبری از برجام نیست، منتشر شده است اما به نظر 
می رسد اصل اینکه بالاخره باید توافقی در زمینه هسته ای 
منعقد شود، هنوز وجود دارد ولو اینکه توافقی محدود بین 
ایران و غرب در زمینه هسته ای منعقد گردد و از این توافق 
در روزهای اخیر تحت عنوان پلن بی  سخن گفته شده. 
بر اساس این طرح احتمالا قصد ندارند وارد فاز حساس 
طولانی مدت با ایران شوند. زیرا شرایط برای آنها فراهم 
نیست هم مساله اوکراین برای آمریکایی ها جدی است و 
هم اینکه اختلافاتی با اروپایی ها در مساله هسته ای دارند. 
از سوی دیگر به علت  بهانه های حقوق بشری نیز شرایط 
برای مذاکره سخت شده است. از این رو احتمالا اگر نتوانند 
در ارتباط با توافق هسته ای و برجام به توافق هایی دست 
یابند، وارد فاز جدید یعنی پلن بی  خواهند شد. در پلن 
بی هدف آنها این است که ایران غنی سازی را متوقف کند. 
آنها نیز در برابر امتیازاتی به تهران ارائه دهند مثلا اجازه 
خرید نفت از ایران را به میزان محدودی و انتقال دلار های 
آنها به تهران را بدهند. چنین توافقی هر چند محدود است 
اما به موجب اینکه باعث فروش نفت ایران خواهد شد باعث 
می شود فضای اقتصادی ایران مطلوب تر  شود. البته در 
پلن بی  وارد مسائل دیگر نمی شوند. احتمال دارد که پلن بی 
 را با ایران ببندد تا اینکه تهران مسائل باقی مانده خود را با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی حل کند تا در آینده توافق 
بزرگ تری را با تهران انجام دهند. توافقی که احتمالا تا قبل 
از انتخابات۲۰۲۴ منعقد خواهد شد. ایران نیز با توجه به 
شرایط تلاش هایی برای انجام توافق دارد آمریکایی ها هم 
تلاش هایی دارند تا در ابتدای راه برجام را به نتیجه برسانند 
و پلن بی  زمانی روی میز گذاشته می شود که در چند هفته 
آینده به نتایجی در مورد برجام نرسند زیرا به نظر می رسد 
همان طور که برخی مقامات وزارت خارجه گفته اند دائما 
پیام هایی در حال رد و بدل شدن است. از این منظر اگر 
با پلن بی  هم دسترسی های ایران به فروش نفت و منابع 
حاصل از فروش آن برداشته شود، احتمال اینکه ایران هم 
از چنین توافقی حمایت کند، دور از ذهن نیست. ایران باید 
نفت خود را بفروشد و پول آن را دریافت کند تا به واسطه آن 
پول اقتصاد خود را به تحرک درآورد و تعاملات اقتصادی 
ایران دیگر محدود به چند کشور از جمله عراق و چین و 
برخی کشورهای دیگر نشود.  از این منظر به نظر می رسد 
هر دو طرف بر روی مسیر دوم متمرکز شوند. بعید است که 
غربی ها بخواهند پلن بی  را بر روی مسائلی که ایران بر روی 
آن حساس هستند قرار دهند. غربی ها نگران غنی سازی 
تا ۹۰درصد در ایران هستند و قصد دارند به اقداماتی 
دست بزنند تا ایران مجاب شود که از غنی سازی در این 
سطح دست بردارد. البته باز شدن اقتصاد ایران بر اساس 
پلن بی  در آن معنا نخواهد بود که آنها فشارهای دیگر را بر 
تهران کم کنند. از این منظر مناسب است که ایران و غرب 
در سر پرونده هسته ای به توافقاتی دست یابند. این توافق 
هم حاصل نخواهد شد مگر اینکه طرفین مواضع خود را  
تعدیل کنند  زیرا توافق هسته ای و برجام به صورت بهتری 
از فشارها بر ایران می کاهد اما بر اساس پلن بی  بخشی از 
تحریم ها لغو می شود و در نتیجه باز می توانند بر فشارهای 
خود در آینده بیفزایند. از این منظر باید تلاش کرد تا آنجا 
که ممکن است مسائل ایران و غرب در پرونده هسته ای بر 

اساس گفت وگو حل شود و در ابتدا برجام احیا شود. 

   عبدالرضا فرجی راد
 کارشناس روابط بین الملل

با حضور رئیس جمهور در صحن مجلس

سرانجام   بودجه   رسید
   رئیسی: رشد باثبات اقتصادی، عدالت خواهی و کارآمدسازی نظام حکمرانی سه رویکرد بودجه

عضویت وزرای علوم و فرهنگ 
در کارگروه اقتصاد دیجیتال

هیات  جلسه  در  دیروز  دولت  سخنگوی 
وزیران آخرین گزارش سازمان برنامه و بودجه 
درباره لایحه بودجه ۱۴۰۲ ارائه شد، مجدداً 
رای گیری درباره کل لایحه به عمل آمد و بعد 
از آن رئیس جمهوری در مجلس حاضر شد. 
علی بهادری جهرمی گفت:  در جلسه دولت با 
افزوده شدن وزرای فرهنگ و ارشاد و علوم به 
اعضای کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال موافقت 
شد. برای تقویت این کارگروه و توسعه ابعاد و 
زوایای نگاه موجود در این کارگروه با افزودن این 
دو وزیر که دبیرخانه آن در اختیار وزارت ارتباطات 
است موافقت شد. وی افزود: با پیشنهاد وزارت 
خارجه دولت با لایحه تصویب معاهده سازمان 
ملل در زمینه استفاده از ارتباطات الکترونیکی 
در قراردادهای بین المللی موافقت شد. سخنگوی 
دولت ادامه داد: در زمینه نحوه تشکیل جلسات و 
چگونگی اتخاذ تصمیمات هیات داوری هم بنا 
بر پیشنهاد وزارت دادگستری و تایید معاونت 

حقوقی اصلاحاتی در آن صورت گرفت. 
 

 تقاضای تمدید برنامه ششم 
در لایحه بودجه ۱۴۰۲

یک عضو هیات رئیسه مجلس اظهار کرد: 
دولت سه حکم در بند »و« تبصره ۲۰ لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ آورده است اول اینکه »احکام 
دارای ماهیت دائمی تحت عنوان قانون الحاق 
برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت ۳ تا زمانی که توسط قوانین دیگر 
نسخ نشده، دارای اعتبار است حسینعلی حاجی 
دلیگانی گفت: حکم دیگری که در این بند آمده 
ناظر به این است که »قانون پنج ساله ششم 
توسعه تا زمان تصویب قانون برنامه هفتم توسعه 
و حداکثر شش ماه پس از لازم الاجرا شدن 
این قانون تمدید می شود« این حکم هم بدان 
معناست که تا زمان تصویب برنامه هفتم، برنامه 

ششم به قوت خود باقی است. 
 

 مسئولان اطلاعات درستی 
از وضعیت کشور به رئیس جمهور 

ارائه کنند 
یک عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با 
اشاره به بودجه ۱۴۰۲، گفت: رئیس جمهور در 
مورد بودجه ۱۴۰۱ اظهاراتی را مطرح کردند و 
به بودجه ۱۴۰۲ هم گریزی زدند؛ به نظر می رسد 
که اطلاعات غلط در اختیار رئیس جمهور قرار داده 
می شود و در این رابطه درخواست ما به عنوان 
نمایندگان مجلس این است که حداقل اخبار و 
اطلاعات درست برای ایشان تهیه شود؛ از نظر 
رئیس جمهور تورم مهار شده، بیکاری و گرانی 
کاهش پیدا کرده و درآمدها افزایش یافته است؛ 
اگر این وضعیت حاکم است پس چرا جوانان از 
وضعیت فعلی بیشتر از هر زمانی گلایه مند هستند. 
شهریار حیدری خطاب به رئیسی تصریح کرد: چرا 
تمام نمایندگان مجلس گرفتار بیکاری و وضعیت 
نابسمان اقتصادی هستند؛ شما کدام تورم را مهار 
کردید؟ این چه اطلاعاتی است که در اختیار شما 
قرار می گیرد در این رابطه می طلبد مسئولان 
ذیربط اطلاعات درست را در اختیار رئیس جمهور 

قرار دهند تا درست تصمیم گیری کند. 
 
۸۶ درصد از متهمان زن در وقایع 

اخیر استان البرز آزاد شدند 
رئیس کل دادگستری استان البرز در واکنش 
به ادعای رسانه های معاند مبنی بر عدم ارتکاب 
جرم توسط افراد بازداشت شده، گفت: متهمان 
زنی که در حال حاضر بازداشتند، غالبا از 
اشخاصی هستند که با تشکیل شبکه در فضای 
مجازی جهت شرکت در اغتشاشات با تعیین 
زمان و مکان برای تجمع غیرقانونی فراخوان داده 
و یا نحوه ساخت مواد منفجره را آموزش می دادند 
و یا در صحنه تجمعات غیرقانونی مردم را به 
آشوب و اغتشاش و درگیری با ماموران تحریک 
و تشویق می  کردند. حسین فاضلی هریکندی 
بیان کرد: کلیه متهمان به ویژه متهمان زن که 
از ابتدای اغتشاشات دستگیر شدند با توجه به 
سیاست ها و تاکیدات رئیس قوه قضائیه بلافاصله 
تعیین تکلیف شدند به نحوی که حدود 8۶ درصد 
از متهمان زن مربوط به اغتشاشات اخیر در 
استان البرز با توجه به نقش و میزان دخالت آن ها 
در ناامنی ها با اعمال نهادهای ارفاقی و یا تامین 

متناسب آزاد شده اند. 
 

 موافقت دولت با عضویت 
در ساز و کار پهنه راه

با موافقت هیات وزیران، به دولت اجازه داده 
شد در »ساز و کار همکاری سازمان های مالیاتی 
طرح پهنه راه« عضویت یابد و نسبت به پرداخت 
حق عضویت مربوط اقدام کند. »ساز و کار 
همکاری سازمان های مالیاتی طرح پهنه راه 
)بریتاکوم(« در ابتدای سال ۱۳۹8 با هدف 
نقش آفرینی در عرصه های حاکمیت قانون در 
مالیات ستانی، خدمات مؤدیان مالیاتی، حل 
و فصل اختلافات مالیاتی و ظرفیت سازی از 
طریق اشتراک تجارب و روش های برتر برای 
حرکت به سمت محیط مالیاتی مساعد رشد 
اقتصادی تأسیس شد. حیطه ماموریت این ساز 
و کار یکپارچگی کشورهای مشارکت کننده به 
شکل یک منطقه اقتصادی منسجم از طریق 
ایجاد زیرساخت ها، افزایش تبادلات فرهنگی و 

گسترش تجارت است. 

 در حال برنامه ریزی 
برای حضور در تنگه 

پاناما هستیم

فرمانده نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران گفت: امروز 
فرصت بزرگی در حوزه دریا برای 
پیشرفت کشور در اختیار ماست و 
می توان با استفاده صحیح از ظرفیت 
دریایی این موهبت را از یک ظرفیت 
اقتصادی به یک ظرفیت تمدنی 
تبدیل کرد. امیر دریادار شهرام ایرانی 
افزود: امروز بهره مندی از دریا برای ما 
یک مزیت ژئوپلیتیک است و آن ها 
که از این ظرفیت برخوردار نیستند، 
دچار یک خفگی ژئوپلیتیکی هستند. 
وی با اشاره به حضور نیروی دریایی 
ارتش در آب های سرتاسر جهان بیان 
کرد: ما تا امروز در تمامی تنگه های 
راهبردی دنیا حضور داشته ایم و تنها 
در دو تنگه حضور نداشته ایم که 
در یکی از آن ها امسال حضور پیدا 
می کنیم و در حال برنامه ریزی برای 
حضور در تنگه پاناما هستیم. فرمانده 
نیروی دریایی ارتش عنوان کرد: ما 
بسیار زودتر از اروپایی ها، دریانوردی 
را آغاز کردیم و این تمدن دریایی 
دوباره قابل احیا شدن است. امروز 
نیاز داریم حضور دریایی خودمان را 

قدرتمندتر کنیم. 

ویـــــــژه

خبـــــر

کتابچه »کدام هاشمی؟« منتشر شد
آرمان ملی: کتابچه »نیم قرن سیاست ورزی؛ کدام 
هاشمی؟« منتشر شده و در کیوسک های مطبوعات در 
دسترس و قابل تهیه است. این کتابچه متن پادکستی به 
همین نام بوده که کاری از گروه پادکست های »همیشه در 
میان« است که با همکاری با روزنامه »فرهیختگان« منتشر 
می شود.  در توضیح این پادکست و کتابچه این طور آورده 
شده است: »هرچند شیخ اکبر هاشمی رفسنجانی ۱۹دی ماه 
۱۳۹۵ چشم از جهان بسته اما به واسطه انتشار گاه به گاهِ 
روزنوشت هایش همچنان دست از جهان نشَُسته و در ۵۰ 
سال گذشته، هر دهه، نقشی دگرگونه نسبت به دهه پیشش 
داشت و بازیگری موثر، هوشمند و بسیار اثرگذار بود؛ طوری 
که انگار با چرخش فضای جامعه و متناسب با مقتضیات زمانه، 
هر بار چرخشی معنادار داشته و فردی دیگر شده که گاه هیچ 
قرابتی با نقش های پیشین خود نداشته است. بررسی همین 
تطورات، دستمایه تهیه و تولید پرونده هاشمی رفسنجانی در 
پادکست رادیو مضمون قرار گرفت تا روایتی یکپارچه از او، 
فراروی دوستدارانش یا کسانی از نسل های بعد، که همزمان 
با او نزیسته اند و خواهان شناخت او هستند، قرار بگیرد.« 
متن »نیم قرن سیاست ورزی؛ کدام هاشمی؟« که به صورت 
کتابچه ای منتشر شده از صبح دوشنبه ـ ۱۹دی ماه ـ در 

کیوسک های مطبوعات در دسترس مخاطبان است. 

استعفایم را قویا تکذیب می کنم
وزیر امورخارجه در حاشیه جلسه هیات دولت در پاسخ به 
سوالی در مورد اقدام برخی از مقامات عراقی از جمله نخست 
وزیر این کشور در ارتباط با استفاده از نامی مجعول به جای 
واژه خلیج فارس گفت: سه روز پیش سفیر عراق را فراخواندیم 
و اعتراض خود را در این زمینه اعلام کردیم، دیروز نیز آقای 
نخست وزیر عراق در توئیتی به نحوی مساله را جبران کرد. 
حسین امیر عبداللهیان همچنین در پاسخ به این سوال که 
آیا سفیر چین در تهران مستقر است، گفت : بله مستقر است. 
وی در پاسخ به سوالی در مورد شایعه استعفایش، گفت: من 
چنین چیزی  را نشنیده ام. وی افزود: پس این موضوع را قویا 

تکذیب می کنم. 

آرمان ملی: رئیس سازمان انرژی اتمی ایران 
اظهار داشت:  شهدای هسته ای برای خدمت سر 
از پا نمی شناختند و با توجه به اینکه دنیا به این 
سمت حرکت می کرد تا ما را از مسیر پیشرفت 
متوقف کند و اجازه ندهد در مسیر بهره گیری از 
فناوری هسته ای وارد شویم؛ این شهدا مسیری را 
باز کردند و ظرفیتی را ایجاد کردند که دنیا باور 
کرد که ما کشوری بر پایه فناوری هسته ای هستیم 
و باید این حقیقت را بپذیرند. محمد اسلامی 
درباره نقش شهدای هسته ای در پیشرفت فناوری 
هسته ای توضیح داد: روح شهدای هسته ای و 
همچنین سایر شهیدان شاد باشد؛ به حمدا... 
با گام های این عزیزان صنعت هسته ای به بلوغ 
رسید و مهم ترین دستاورد این بود که ما دارای 
ظرفیت خودکفایی شویم؛ ظرفیتی که غربی ها 
نمی توانند آن را از بین ببرند و یا تخریب و حذف 
کنند؛ بر اساس قوانین و موازین آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، فناوری هسته ای حق مسلم ما 

است؛ درحالی که دشمنان با زورگویی به دنبال 
جمع کردن این صنعت در جمهوری اسلامی 
ایران بودند اما به لطف خداوند، ایجاد ظرفیت 
تبدیل به ایجاد قابلیت شد و ما در دهه گذشته به 
شکل تمام عیار خودکفا شدیم. وی افزود: زمانی 
برای تامین و تهیه تدارکات و اقلام مورد نیاز 
تحریم ها را دور می زدیم اما اکنون خودکفا شده ایم 
و می توانیم نیاز سایر کشورها را نیز برآورده سازیم؛ 
دارای قدرت صادرات هستیم هرچند قصد این 
کار را نداریم اما اگر کسی و یا آژانس بخواهد 
می توانند از ظرفیت های جمهوری اسلامی ایران 
استفاده کنند. وی تصریح کرد: اکنون آژانس 
بین المللی انرژی اتمی با مشاهده دستاوردهای 
ما به صورت فوق العاده با احترام تقاضا می کند 
که این موارد را در اختیار سایر کشورهایی که 
معرفی می شوند؛ قرار دهیم.  این مساله نشان 
می دهد که کل زنجیره فعالیت ما در سوخت 
رئیس جمهور  معاون  هسته ای خودکفاست. 

بیان کرد: اگر ما غنی سازی و سوخت هسته ای 
نداشتیم و نمی توانستیم هیچ رادیودارویی تولید 
کنیم؛ همانند برخی کشورها در تهیه این موارد 
دچار مشکل می شدیم. در حالی که اکنون و به 
لطف الهی در تمام این زمینه ها خودکفا شده ایم. 
رئیس سازمان انرژی اتمی درباره چگونگی توسعه 
صنعت و فناوری هسته ای و نیز نحوه استفاده 
مردم از دستاوردهای بومی این بخش اظهار کرد: 
به لطف الهی و برخلاف میل و اراده دشمنان و نیز 
اقدامات همه جانبه و گسترده استکبار جهانی؛ 
جمهوری اسلامی ایران امروز تبدیل به یک کشور 
هسته ای شده و با اتکا بر توان بومی توانسته ایم 
به موفقیت ها و دستاوردهای چشمگیری دست 
یابیم. وی ادامه داد:  سازمان انرژی اتمی ایران در 
دو محور استفاده از انرژی هسته ای، بخش قدرت 
)تولید برق( و نیز در حوزه کاربرد پرتوها توانسته 
موفقیت هایی کسب کند و فعالیت های خود را 

گسترش دهد. 

رئیس سازمان انرژی اتمی: 

تلاش شهدای هسته ای زمینه ساز تعالی صنعت هسته ای شد
   در فناوری هسته ای خودکفا شده ایم

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه اظهار داشت:  
باید تمهیداتی اتخاذ شود تا ساعات کار بانوان در 
مراکز و مراجع قضائی به گونه ای باشد که وقتی 
آنها به خانه بازمی گردند انرژی و نشاط لازم را 
برای رسیدگی به مسئولیت های خانوادگی و 
سایر امور نظیر ادامه تحصیل خود داشته باشند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با 
۷۰۰ نفر از بانوان قاضی و کارمند شاغل در 
دستگاه قضائی دیدار و طی سخنانی در این 
جلسه، با برشمردن دغدغه های خود برای ارتقای 
جایگاه بانوان در دستگاه قضائی اظهار کرد: 
به معاونت راهبردی و پژوهشگاه قوه قضائیه و 
معاونت منابع انسانی دستگاه قضا دستور می دهم 
که با احصاء نظرات و پیشنهادهای شما بانوان 
ارجمند، نسبت به ایجاد ساختار و سازوکاری 
در جهت ارتقای وضعیت و جایگاه بانوان در 
دستگاه قضائی اهتمام داشته باشند. رئیس 
عدلیه در ادامه به دغدغه هایی نظیر »ساعات 
کار بانوان شاغل در دستگاه قضائی«، »محیط 

حضور و  فعالیت بانوان در مراکز قضائی«، »نحوه 
رفت وآمد بانوان به مراجع قضائی« و »حداکثر 
بهره گیری از ظرفیت ها و دانش و توانایی های زنان 
در دستگاه قضائی« اشاره کرد. وی بیان داشت: 
باید تمهیداتی اتخاذ شود تا ساعات کار بانوان در 
مراکز و مراجع قضائی به گونه ای باشد که وقتی 
آنها به خانه بازمی گردند انرژی و نشاط لازم را 
برای رسیدگی به مسئولیت های خانوادگی و سایر 
امور نظیر ادامه تحصیل خود داشته باشند. رئیس 
دستگاه قضا بیان داشت: محیط حضور و فعالیت 
بانوان در مراکز و مراجع قضائی باید متناسب با 
جایگاه و شان آنها باشد و من نسبت به این موضوع 
دغدغه جدی دارم. قاضی القضات تصریح کرد: 
زنان جامعه ما بالاخص زنان شاغل در دستگاه 
قضائی از ظرفیت های بالایی بهره مند می باشند 
و آنها در برخی امور و ابعاد نظیر دقت، نظم و 
انضباط، صبر و حوصله و... از مردان بهتر و برتر 
هستند؛ لذا باید تمهیداتی اتخاذ شود تا حداکثر 
بهره گیری از ظرفیت ها، دانش ها و توانایی های 

بانوان شاغل در دستگاه قضائی فراهم شود. وی در 
همین راستا بیان داشت: همکار خانمی که سِمت 
و مسئولیتی در یک مرجع یا مرکز قضائی دارد 
بهتر می تواند دغدغه های یک زن مراجعه کننده 
به دستگاه قضائی را درک کند؛ برای نمونه، زن 
مراجعه کننده ای که درخواست عسر و حرج دارد 
یا در محیط خانواده یا بیرون از خانواده مورد آزار 
و اذیت قرار گرفته، برای یک مسئول قضائی زن، 
بهتر و دقیق تر می تواند توضیحات خود را بیان و 
تبیین کند. رئیس دستگاه قضا در ادامه با تبیین 
ابعاد وجودی والای حضرت صدیقه  طاهره)س( 
بیان داشت: حضرت زهرا)س( در تمام ابعاد و 
حوزه ها بالاخص دفاع از حق و شئون تربیتی و 
انسانی و اجتماعی، برای بشریت به ویژه زنان 
الگو و اسوه هستند. اسلام عزیز بستری را فراهم 
آورده که در آن زن به یک انسان کامل در همه 
ابعاد تبدیل شود؛ زن از منظر اسلام می تواند رکن 
اساسی مهم ترین اجتماع جامعه یعنی خانواده 
باشد. وی با اشاره به ظلم هایی که جاهلیت مدرن 
نشأت گرفته از فرهنگ غربی به زنان روا می دارد 
گفت: در جاهلیت مدرن غربی شاهد بیش ترین 
ظلم ها و تحقیرها علیه زنان هستیم؛ در نگاه 
این جاهلیت مدرن، زن ابزار توسعه تجارت و 
نیل به اغراض سیاسی و طعمه ای برای مقاصد 

اطلاعاتی است. 

رئیس قوه قضائیه دستور داد

 ضرورت ایجاد ساختار و سازوکاری 
جهت ارتقای جایگاه بانوان در عدلیه

 با متر داخلی نمی توانیم 
منطقه توسعه یافته 

بین المللی داشته باشیم

مدیرکل غرب آسیا و دستیار وزیر 
امور خارجه بیان کرد: استراتژی 
ایران این است که خود را در چهار راه 
اتصال شرق به غرب، شمال به جنوب 
و در مسیر جاده ابریشم تعریف 
می کند. اما به نظر می آید قوی ترین 
سناریو کریدور شمال جنوب است 
که برای ما مزیت ویژه دارد. سید 
رسول موسوی ابراز داشت: ما باید 
پروژه توسعه  اقتصادی و تجاری مان 
را بر روی کریدور شمال -  جنوب 
بگذاریم. علاوه بر این باید قوانین 
بین المللی را رعایت کنیم. نمی توانیم 
از استانداردهای بین المللی عبور 
کنیم، مقررات مکران باید بین المللی 
نمی توانیم  داخلی  متر  با  باشد. 
بین المللی  یافته  توسعه  منطقه 
باید  همچنین  باشیم.  داشته 
تاکید کرد که با فناوری های امروز 
نمی توانیم منطقه ای را داشته باشیم 
که بخواهد فردا رقابت کند. وی افزود:  
آنچه در ظرفیت های کریدور شمال 
-  جنوب و تحول ژئوپلیتیکی رخ 
داده است باید در بحث شمال جنوب 

باید تعریف کنیم. 

توسعه مکران در خلأ 
اتفاق نمی افتد

روابط  راهبردی  شورای  دبیر 
خارجی کشورمان اظهار داشت: 
حدود هشتصد کیلومتر ساحل در این 
منطقه داریم؛ از آن ساحل هایی که به 
دریای آزاد است و آرزوی هر کشوری 
است. بعضی کشورها برای سی تا 
چهل کیلومتر ساحل این چنینی 
جنگ ها کردند. این ساحل می تواند 
توسعه دریامحور و ثروت و منافع 
سرشاری را برای کشور داشته باشد 
و البته اهمیت سیاسی و امنیتی هم 
دارد. سید عباس عراقچی با طرح این 
سوال که آیا توسعه سواحل مکران 
می تواند بی اعتنا به این طرح های 
و  همسو  باید  یا  باشد  منطقه ای 
هماهنگ با آنها باشد؟ گفت: معتقدیم 
توسعه مکران در خلأ اتفاق نمی افتد. 
در منطقه ای هستیم که کشورهای 
مختلف به آن توجه دارند و آنها هم 
منافع و دغدغه اقتصادی و امنیتی 
دارند و طرح های توسعه ای خاص 
خود را هم دارند و مثال مشهور آن 

طرح کمربند راه چین است. 


